
 

 

Projev předsedkyně Evropského parlamentu Roberty Metsolové 
Evropská rada 

Čtvrtek 21. března 2024, Brusel, Belgie 
 
Dobré odpoledne, 
 
scházíme se zde 77 dní před zahájením voleb do Evropského parlamentu.  
 
Víme, co je v sázce. Víme, do jaké míry se různí aktéři budou snažit narušit náš demokratický 
proces. A víme, kolik společného úsilí bude třeba, abychom voliče motivovali k účasti.  
 
V tomto volebním období Evropa zanechala stopu v globální geopolitice a evropská cesta 
obstála v neustále se měnícím světě. Díky výzvám, jimž čelíme, a nikoli jim navzdory, jsme se 
stali silnějšími. Společně jsme udrželi konstruktivní evropskou většinu a musíme tak činit i 
nadále.  
  
Evropa je pro občany přínosem, avšak musíme být schopni předat tento vzkaz ve všech 
členských státech. Chci Vám poděkovat za spolupráci a podporu kampaně Evropského 
parlamentu ze strany Vašich vlád. Společně s poslanci Evropského parlamentu jsem navštívila 
mnoho Vašich zemí, abych se pokusila prolomit bruselskou bublinu a přesvědčit občany, 
zejména mladé lidi, aby přišli k volbám.  
 
Není to snadný úkol. A je o to těžší, že v řadě států pozorujeme snahy o šíření dezinformací, 
zavádějících informací a propagandy ze strany nepřátel evropského projektu, kteří cílí na 
konkrétní skupiny společnosti a konkrétní komunity a hlásají falešné narativy o Evropě, a to 
způsobem, který jsme při evropských volbách nikdy v minulosti nezažili. Na tuto hrozbu 
musíme být připraveni.  
 
Existují legislativní i nelegislativní nástroje, které můžeme využít – zejména pokud jde o to, 
jak přistupujeme k sociálním sítím. V rámci legislativy máme akt o digitálních trzích, akt o 
digitálních službách, akt o umělé inteligenci, politickou reklamu a svobodu sdělovacích 
prostředků – musíme být však v online světě rovněž aktivnější.  
 
Nesmíme umožnit šíření těchto destruktivních zpráv, propagandy a dezinformací, aniž bychom 
se jim postavili. Musíme také chápat, že v okamžiku, kdy přijmeme zákon, již existuje nová 
digitální realita, které musíme čelit. Realita, s níž se potýkáme, se neustále mění. Musíme být 
připraveni spolupracovat s internetovými platformami.  
 
Tyto volby prověří naše systémy a více než kdy jindy bude důležité, abychom správně 
komunikovali.  
 
Apeluji tedy znovu na to, abychom odolali pokušení obviňovat v obtížné kampani za vše špatné 
Brusel a neocenit to, co si ocenění zasluhuje.  
 
Musíme otevřeně a upřímně mluvit nejen o našich úspěších, ale také o oblastech, kde jsme si 
mohli vést lépe. Kde jsme nenaplnili očekávání lidí.  Kde se lidé stále cítí opomíjeni. Kde lidi 
dusí naše byrokracie.  
 
Součástí této rovnice musí být náš průmysl. Součástí této rovnice musí být naši zemědělci. 
Součástí této rovnice musí být mladí Evropané. Je nutné, aby lidé měli v tento proces důvěru a 



 

 

aby měli přístup k nástrojům, které jim umožní a dovolí změny uskutečnit. Jinak je celý projekt 
odsouzen k neúspěchu. A pokud zůstane nepochopen, hrozí, že lidé budou mít stále silnější 
pocit, že ztrácejí politický vliv, a budou se uchylovat k extrémům.  
 
To by nahrálo těm, kteří Evropu stále vnímají jako hrozbu a nepřejí si nic jiného, než abychom 
byli slabší. 
 
Evropská unie není dokonalá, ale je nejlepší zárukou pro všechny Evropany. Pokud je tedy 
třeba něco napravit, udělejme to. Pojďme však dál budovat – nedovolme, aby nás ničil laciný 
cynismus.  
 
Můžeme předat Evropu, která je silnější, která naslouchá svým občanům a která funguje lépe 
a efektivněji. Jak řekl Jean-Claude Juncker, zaměřme se na důležité věci a v méně důležitých 
otázkách buďme zdrženlivější.  
 
Nyní není nic důležitějšího než hrozba Ruska pro mír. Musíme i nadále dělat vše, co je v našich 
silách, abychom pomohli Ukrajině bránit svou zemi. 
 
Ukrajině jsme již poskytli významnou politickou, diplomatickou, humanitární, hospodářskou 
a vojenskou pomoc a Evropský parlament rovněž vítá přijetí 13. balíčku sankcí a Fond pomoci 
Ukrajině v rámci Evropského mírového nástroje.  
 
V tomto kritickém okamžiku nemůže naše podpora Ukrajiny polevit. Musíme urychlit a 
zintenzivnit dodávky vybavení, které potřebuje.  
 
Ukrajinu musíme podpořit i prodloužením autonomních obchodních opatření.  Cílem 
předběžné dohody, jíž jsme tento týden dosáhli, je nejen pomoci Ukrajině, ale také chránit naše 
zemědělce a náš vnitřní trh. 
 
Předběžná dohoda obsahuje rozšířený seznam citlivých produktů a zkrácenou lhůtu pro 
aktivaci automatického ochranného opatření. To by mělo přispět k tomu, že nedojde k narušení 
trhu.  
 
Musíme rovněž pokračovat v úsilí o zajištění spravedlnosti, odpovědnosti a především míru. 
 
Náš mírový projekt závisí na tom, zda jsme schopni zaručit bezpečnost a nezávislost Evropy. 
Pokud tedy budeme přistupovat k naší kolektivní ochraně seriózně, musíme také podniknout 
kroky k vybudování nového bezpečnostního rámce EU.   
 
Při utváření této nové struktury jsme již dosáhli dohody v několika otázkách, u nichž to mnozí 
považovali za nemožné.  Nyní musíme být připraveni na další etapu spolupráce nás všech. V 
tomto novém světě nemůže kráčet každý sám.  
 
Jednou z priorit proto zůstává rozšíření. Pro Ukrajinu, pro Moldavsko, pro Gruzii a pro Bosnu 
a Hercegovinu. Pro nás všechny.  
 
Všechny tyto země samozřejmě musí jít vlastní cestou a splnit všechna požadovaná kritéria. 
Jejich pokrok při dosahování milníků je však působivý, zejména v případě Ukrajiny.  
 



 

 

V posledních dvanácti měsících dosáhly pozoruhodného pokroku v oblasti reforem také 
Moldavsko a Bosna a Hercegovina. Nastal čas, abychom splnili svůj slib. Nastal čas zahájit 
jednání o přistoupení k EU s Bosnou a Hercegovinou a vyslat jasný signál lidem západního 
Balkánu.  
 
V tomto novém geostrategickém prostředí bude rozšířená EU, založená na jasných cílech, 
kritériích a zásluhách, vždy naší nejlepší investicí do míru, bezpečnosti, stability a prosperity.  
 
Zároveň nesmíme ztrácet ze zřetele skutečnost, že větší EU bude vyžadovat změny. Adaptaci. 
Reformy. Parlament v tomto směru předložil několik návrhů – například návrh týkající se 
vyšetřovací pravomoci Evropského parlamentu, která v posledních dvanácti letech 
zaznamenala jen malý posun, nebo zahájení procesu evropského konventu.  
 
Rozšíření rovněž přispěje k posílení evropské konkurenceschopnosti a k lepšímu fungování 
jednotného trhu. To musí být prioritou pro příští volební období. Abychom zajistili udržitelný 
růst našich ekonomik. Splácení dluhů. Tvorbu pracovních míst a získávání investic. Růst, z 
něhož budou mít prospěch všichni. Právě silná ekonomika nám přinese prosperitu, bezpečnost 
a stabilitu. A zvýší vliv Evropy ve světě.  
 
Silná Evropa musí být vidět v měnícím se světovém řádu – v neposlední řadě na Blízkém 
východě.  
 
Humanitární situace v Gaze je zoufalá. Musíme využít všech nástrojů, které máme k dispozici, 
abychom do tohoto regionu dostali více pomoci. Vítám iniciativu Amalthea a zejména bych 
ráda poděkovala Kypru za to, že se ujal vedení. Pozemní dodávky jsou stále nejlepším 
způsobem, jak zajistit potřebné objemy pomoci. 
 
Proto bude Evropský parlament i nadále usilovat o příměří. Proto budeme i nadále požadovat 
vydání zbývajících rukojmí a zdůrazňovat, že Hamás již nemůže fungovat beztrestně.  
 
Proto dnes žádáme o jasné závěry, které budou znamenat cestu vpřed. 
 
Tímto způsobem dostáváme do Gazy více pomoci, zachraňujeme nevinné životy a prosazujeme 
naléhavou potřebu dvoustátního řešení, které poskytne Palestincům skutečnou perspektivu a 
Izraeli bezpečnost.  
 
Mír, který uznává pokojné a legitimní palestinské vedení a který zajišťuje trvalou stabilitu v 
regionu. 
 
Dotýká se to i situace v Rudém moři. Vítám operace EUNAVFOR ASPIDES, které pomohou 
tento vysoce strategický námořní koridor chránit. Můžeme však učinit více.  
 
V celém evropsko-středomořském regionu se podniky potýkají s obrovskými zpožděními, 
problémy se skladováním a finančními ztrátami. Měli bychom zvážit vytvoření pracovní 
skupiny pod vedením EU, která by navrhla společné kroky ke zmírnění socioekonomických 
dopadů. I zde má Evropa svou úlohu. 
 
Závěrem bych Vás vzhledem k tomu, že se jedná o poslední oficiální zasedání Evropské rady 
před volbami, chtěla ujistit, že Evropský parlament bude až do posledního okamžiku pracovat 



 

 

na dokončení zbývajících legislativních balíčků, včetně nového souboru opatření v oblasti 
migrace.  
 
Naplňování našich priorit je nejlepším způsobem, jak bojovat proti dezinformacím a zároveň 
ukázat občanům, v čem spočívá význam Evropy. 
 
Děkuji Vám za Vaše úsilí a můj zvláštní dík patří belgickému předsednictví za vše, čeho 
doposud dosáhlo. Ať již jde o legislativu, zájem o to, co trápí občany, zvyšování povědomí o 
volbách a motivování k volební účasti, či spolupráci na tom, aby byl nový Parlament připraven 
na změnu. 
 
Děkuji.  
 


